

УДК 598.25(470.6)
DOI: 10.7868/S25000640230410

НОВОЕ МЕСТО ЗИМОВКИ СЕРОГО ГУСЯ *ANSER ANSER* (ANSERIFORMES) НА ЮГЕ ЕВРОПЕЙСКОЙ РОССИИ

© 2023 г. Н.В. Лебедева^{1,2}

Аннотация. Приведены данные о новом месте зимовки серого гуся *Anser anser* (Linnaeus, 1758), гнездящегося на Западном Маныче (Весёловское водохранилище, 47°06' с.ш., 40°54' в.д.), зарегистрированном в Крыму в 2023 г. Регистрация положения гусей во время зимовки за пределами района размножения была подтверждена мечением гусей металлическими кольцами, цветными ошейниками (желтый, номера RXXX) и GPS-GSM трансмиттерами (ECOTONE). С 2015 по 2022 г. серые гуси зимовали только на водоемах Предкавказья: на Краснодарском, Варнавинском, Крюковском водохранилищах, в кубанских и приморско-ахтарских плавнях в 240–300 км от района размножения. Впервые зимовка весёловской группировки серых гусей зарегистрирована на внутренних водоемах Керченского полуострова (Крым) в 475 км от места рождения на основании локализации гуся, помеченного трансмиттером, в 2022/2023 гг. Выдвинута гипотеза о том, что появление новой зимовки связано с повышением охотничьего пресса на серого гуся в Предкавказье. В 2021 г. серый гусь был внесен в Красную книгу РФ (29 административных районов, в том числе Республика Крым). Исключение составил юг Европейской России, включая Краснодарский край, где зимует серый гусь из группировки с Западного Маныча. Охота на серого гуся сместилась из других регионов на юг Европейской России. Практически одновременно с внесением серого гуся в Красную книгу РФ сроки осенней охоты, завершившейся в прежние годы 31 декабря, были продлены до 20 января, что усилило пресс на зимующую группировку. Около трети помеченных серых гусей, возвраты от которых были получены, были добыты в Краснодарском крае в январе. Таким образом, перемещение части зимующей группировки серого гуся на Керченский полуостров, в зону покоя, позволит ей сохраниться в условиях усиливающегося охотничьего пресса. Вероятно, создание заповедной территории в Восточном Приазовье позволит сохранить серого гуся в России.

Ключевые слова: серый гусь, *Anser anser*, зимовка, GPS-GSM-трансмиттеры.

NEW WINTERING SITE OF THE GREYLAG GOOSE *ANSER ANSER* (ANSERIFORMES) IN THE SOUTH OF THE EUROPEAN RUSSIA

N.V. Lebedeva^{1,2}

Abstract. The article provides data on the new wintering site of the greylag goose *Anser anser* (Linnaeus, 1758), nesting in Western Manych (Veselovsky water storage reservoir: 47°06'N, 40°54'E), registered in Crimea in 2023. Recording the position of geese during wintering outside the breeding area was confirmed by marking the geese with metal rings, colored collars (yellow, numbers RXXX) and GPS-GSM transmitters (ECOTONE). Greylag geese wintered from 2015 to 2022 only in Ciscaucasia reservoirs: Krasnodar, Varnavinskoe, Kryukovskoe water storage reservoirs, Kuban and Primorsko-Akhtarsk floodplains, 240–300 km from the breeding area. For the first time, the wintering of 2022/2023 of the “Veselovskaya” population of greylag geese was registered on the inland waters of the Kerch Peninsula (Crimea) 475 km from the place of “birth” based on

¹ Мурманский морской биологический институт Российской академии наук (Murmansk Marine Biological Institute of the Russian Academy of Sciences, Murmansk, Russian Federation), Российская Федерация, 183010, г. Мурманск, ул. Владимирская, 17, e-mail: lebedeva@mmbi.info

² Федеральный исследовательский центр Южный научный центр Российской академии наук (Federal Research Centre the Southern Scientific Centre of the Russian Academy of Sciences, Rostov-on-Don, Russian Federation), Российская Федерация, 344006, г. Ростов-на-Дону, пр. Чехова, 41

the localization of the goose marked with a transmitter. A hypothesis has been put forward that the emergence of a new wintering area is associated with an increase in hunting pressure on the gray goose in the Ciscaucasia. In 2021, the greylag goose was included in the Red Book of the Russian Federation (29 administrative regions, including the Republic of Crimea). The exception was the south of European Russia, including the Krasnodar Region, where the greylag goose from the Western Manych population winters. Hunting for greylag goose has shifted from other regions to the south of European Russia. Almost simultaneously with the inclusion of the greylag goose in the Red Book of the Russian Federation, the terms of the autumn hunt, which ended on December 31 in previous years, were extended until January 20, which increased the impact on the wintering group. About a third of the tagged greylag geese returned were taken in the Krasnodar Region in January. Thus, the movement of part of the wintering greylag goose group to the Kerch Peninsula into a “protected zone” will allow it to survive in conditions of increasing hunting pressure. Probably, the creation of a protected area in the Eastern Azov region will help preserve the greylag goose in Russia.

Keywords: greylag goose, *Anser anser*, wintering, GPS-GSM transmitters.